
P r e c h o d  c e z  H o r u  b l a h o s l a v e n s t i e v  

Erotické1 kresťanstvo? 
Vášeň je studňa a zdroj sily v nás a Boh je Ženích a manžel. Oboje ide k sebe. Oboje má ísť k sebe. 

Od Veľpiesne v Starom Zákone až po mystikov Cirkvi tomu všetci vydávajú svedectvo.  

Potlačiť vášeň - je to vôbec možné? A ak vášeň odumrie - čo z nás ostane? Dokonalé mŕtvoly, 

machom obrastené nehybné a studené kamene budhistickej "dokonalej samovraždy", nirvány?  

Väčšinou k niečomu vášeň cítime a máme. K sexu. K jedlu a pitiu. Niekto možno ide ďalej a 

nasmeroval svoju vášeň vyššie - na dielo, na ktorom pracuje, na šport alebo záľubu, ktorej sa 

venuje.  

Kresťan je človek, ktorý svoju vášeň uprel na Boha. Je žiadostivý Boha, jednoty s Bohom, ako píše 

už Písmo, že "ako jeleň dychtí za vodou z prameňa, tak moja duša, Bože, túži za tebou. Po Bohu 

žízni moja duša, po Bohu živom; kedyže už prídem k nemu a uzriem Božiu tvár?" (Ž 42, 2-3). Túži 

splynúť s Bohom, stať sa s Ním jeden, vojsť do Jednoty. Nakoniec, nie je podobná túžba aj v pozadí 

telesnej žiadostivosti a sexu - túžba niekoho si prisvojiť a urobiť ho časťou seba, možno akoby 

pohltiť, obsiahnuť v sebe? Vášeň k Bohu túži byť takto obsiahnutý, akoby pohltený, obklopený a 

zjednotený s Bohom a v Bohu, Ženíchovi.  

Vášeň k Bohu je prostá strachu a plná úžasu, veď prvý "on miloval nás" (1Jn 4, 10) a prišiel sa ako 

Ženích uchádzať o nás a dokonca "poslal svojho Syna ako zmiernu obetu za naše hriechy" (1Jn 

4, 10). Nemáme strach, že by sme stratili Boha - jedine my by sme sa mohli stratiť Bohu. Toho 

jediného sa bojíme. Aj preto sa všetkou silou, celou svojou vášňou upierame k Nemu! Vedome a 

dobrovoľne smerujeme všetku silu svojej vášne k Bohu, odvažujeme sa takto k Nemu upnúť celým 

bytím, nielen duchom ale aj dušou a telom, milovať Ho duchom a byť doň súčasne 

aj zamilovaní dušou a zaľúbení telom a všetko naraz v jedinom mocnom pohybe celého nášho 

Ja, pretože dôverujeme, že naša žiadostivosť Boha bude naplnená, veď už teraz je Ním napĺňaná!  

Poznáme bolesť odvrhnutia a sklamanej, zradenej, ohrdnutej a potupenej lásky. Nechceme to zažiť. 

Ale dôverujeme svojmu Ženíchovi natoľko, že to riskneme. To je viera. Viera, ktorá sa prejavuje 

tým, že celú silu svojej vášne upriamime na Boha, Ženícha a Manžela - veď sme Jeho Nevesta - 

aby sme Ho milovali láskou, ktorá "je mocná ako smrť a vášeň lásky tvrdá ako podsvetie. Jej páľa — 

 to ohňa plápoly, jej plamene, to Jahveho je žiar" (Vľp 8, 6), aby sme Ho milovali a upli sa k Nemu 

"celým svojím srdcom, celou svojou dušou a celou svojou silou" (Dt 6, 5). Áno, toto je viera. Bez 

viery nie je láska možná. Skutočná viera ale vždy vedie k tejto láske! Kto verí, pre toho je Boh jeho 

 
1 „Aby sme sa vyhli nedorozumeniu, musíme správne definovať, čo rozumiem pod slovom eros. Dovolil by som si definovať eros, ako lásku 

k človeku vyjadrenú ľudským (zmyslovo vnímateľným) spôsobom. Eros sa vzťahuje k sexualite, ale nekryje sa s ňou. Eros dokáže sexualitu 

preniknúť, humanizovať a v konečnom dôsledku prevýšiť. Je to energetický potenciál, ktorý nespôsobuje len pohlavnú príťažlivosť, ale 

vzťahuje (vedie) človeka ku komunikácii, ku svetu, ku prírode, k povolaniu a sociálnemu cíteniu, k umeniu. Bez takto chápaného erosu by 

neexistovalo ani náboženstvo, ktoré by bolo schopné dotknúť sa ľudského srdca a pohnúť ním.“ (Bernardín Šmíd, OFM) 



vášňou. A tak sa odvažujeme postaviť všetko, celý svoj život, na jednu kartu a všetkou svojou silou, 

všetkou svojou láskou, všetkou svojou vášňou udierame do onoho temného oblaku nevedenia, 

v ktorom sa akoby ukrýva (a čaká na svoju nevestu) náš Ženích, tak podobný a súčasne tak 

nesmierne iný a odlišný od všetkého, čo sme doteraz poznali. Veď On sám hovorí, že "každý, kto 

prosí, dostane, a kto hľadá, nájde, a kto klope, tomu otvoria" (Mt 7, 8) - a tak klopeme, búchame, 

mocne vyznávame svoju lásku a "túžobne očakávame a dúfame, že nebudeme v ničom zahanbení" 

(porov. Flp 1, 20). Viera nám dáva odvahu milovať Boha, pristúpiť k Nemu a ponúknuť Mu svoju 

lásku. Je to viera, že akokoľvek trúfalo to znie, ja smiem, ja môžem milovať Boha - a On moju lásku 

neodmietne, ale dokonca opätuje, ba viac, "my milujeme, pretože on prvý miloval nás" (1Jn 4, 19)!  

Kresťanstvo je vášeň, modlitba je spočívanie na Ženíchovej hrudi, omša je svadobná hostina 

Baránka - Manžela a oltár je svadobné lôžko, na ktorom v posvätnom akte 

prijímania, commúnia, nevesta a Ženích splývajú v jedno Telo a jedného Ducha. Tu vášeň vrcholí. 

Tu sa Boh sám stáva našim chlebom, našim pokrmom, naplnením a uspokojením všetkého. 

Počujeme, cítime tu silu? Silu lásky Boha? Boh sa z lásky stáva najprv Obetou za nás a potom 

Chlebom pre nás! Tu sa Kristus stáva našim manželom a predstavuje nás Otcovi ako svoju manželku 

a nevestu a v Ňom a kvôli Nemu nás Otec prijíma za svoje deti a my tak "skrze neho máme ... v 

jednom Duchu prístup k Otcovi" (Ef 2, 18). Skutočné kresťanstvo je plné Svetla, plné tepla, 

domácke a súčasne vznešené a slávne a zároveň vášnivé a intímne. Všetko naraz, všetko v 

jednom. Viac a plnšie to bude už až v Nebi. Veď spasení sme len preto a tak, že "muž zanechá otca 

i matku a pripúta sa k svojej manželke a budú dvaja v jednom tele. Toto tajomstvo je veľké; ja 

hovorím o Kristovi a Cirkvi" (Ef 5, 31-32).  

Len musíme prekonať strach, obavy, nedôveru, beznádej. Len musíme uveriť. Bez viery láska 

možná nie je. Bez lásky, ako by sa mohla nevesta páčiť Ženíchovi, milovaná ale nie milujúca a 

bočiaca od náruče a objatia Ženícha? Preto "bez viery je ... nemožné páčiť sa Bohu" (Hebr 11, 6).  

Boh je naozaj môj Otec i Brat i Manžel. Som naozaj Jeho syn, Jeho súrodenec i Jeho nevesta a 

manželka. On je tak pre mňa vo všetkom všetkým a je som v Ňom vo všetkom všetkým. Sme 

Rodina ako žiadna iná. Máme vzťah ako žiaden iný. Čo pozemská realita v kúskoch a nejasne 

zrkadlí a naznačuje, On Je. Vášeň nesmie byť odsúdená ani potlačená ani vyhasená. Musí byť 

naplnená. V Ňom. Preto ju do nás On sám vložil. Máme odvahu dúfať. Odvahu viery prebudiť v 

sebe túto vášeň a všetku ju uprieť na Neho a alebo uspieť, alebo zomrieť, pretože tam už iná 

možnosť nejestvuje - vierou však dúfame v to prvé.  

Bledé, smutné, bezkrvné "kresťanstvo"? Ani náhodou. Kto nezažil Boha, nevie, čo je skutočná 

vášeň, skutočná blaženosť, pohlcujúca celého človeka!  

Nič ľudské nie je Bohu cudzie 
Nič ľudské nie je Bohu cudzie, ved nás stvoril. Hriech je Bohu cudzí, ale ten nie je ľudský. Pretože 

hriech, to je odlúčenie človeka od Boha, to je stav, v ktorom si myslíme, že niečo Božie je cudzie 



nám, ľuďom. A ani to nie je pravda, ved nás stvoril Boh, na svoj obraz nás stvoril a stvoril nás aby 

sme v Ňom našli zavŕšenie a naplnenie samých seba, svojho ľudstva. Až zbožštený človek je naplno 

ľudský a naplno človekom.  

V praxi to znamená, že všetko v nás môže a má byť "potiahnuté" až k Bohu, až do Neho. V Ňom 

všetko nachádza svoju plnosť, všetky naše túžby všetky naše schopnosti, všetky naše hnutia, všetky 

naše sny, všetko nachádza svoju dokonalú a slávnu podobu a formu v Bohu a je v Ňom 

oslávené. Telesná žiadostivosť, túžba po jedle a pití, túžba po bohatstve, po zábave, po spoločnosti, 

po dôležitosti, po slobode, po veľkosti, všetky tieto túžby nachádzajú v Bohu svoje dokonalé 

naplnenie, svoju vrcholnú duchovnú (čiže úplnú a skutočnú a dokonalú) podobu - a v Bohu my sami 

nachádzame a zažívame, že všetko v nás je naplnené, uspokojené, ba prekypujúce a preplnené, 

pretože Boh nielen napĺňa, ale všetko presahuje, nekonečne presahuje. Je ako bezodná studňa, z 

ktorej čerpáme každý koľko len chce a koľko len vládze a nikdy nevyčerpáme viac, než pár kvapiek 

z jej ohromnej hlbiny.  

Peklo je opustenie Boha, lebo si myslíme, že Boh je proti našim túžbam. Pripomína mi to dieťa, 

ktorému bohatý otec chce darovať pretekárske auto a celý areál, kde sa môže do vôle vyšantiť - a 

dieťa, hoci má izbu oblepenú obrázkami práve takých áut a takých areálov, s plačom uteká preč a 

kričí, že otec mu chce vziať jeho trojkolku a nechce mu dovoliť voziť sa na nej po ulici pred 

domom... Toto je Peklo. Ostať sám so svojimi túžbami a nikdy nedovoliť, aby boli naplnené, aby 

naša žiadostivosť bola naplnená a ukojená v tej jedinej žiadostivosti, ktorá je "dovolená", lebo má 

zmysel - a tou je žiadostivosť po Bohu, keď "po Bohu žízni moja duša, po Bohu živom; kedyže už 

prídem k nemu a uzriem Božiu tvár?" (Ž 42, 3) a "keď som pri tebe, nič pozemské ma neteší. Hynie 

mi telo i srdce, no Boh je Boh môjho srdca a podiel večitý" (Ž 73, 25-26).  

Naozaj, nič v nás nie je určené na to, aby bolo potlačené alebo zničené, ale pretvorené, očistené, 

zavŕšené, posvätené a nakoniec spolu s nami zbožštené v Bohu. Jediné, čo zmizne, sú ilúzie - strach, 

nedôvera, smútok, beznádej,... - a tie zmiznú sami od seba, keď prichádza to, čo je skutočné: 

spoločenstvo s Bohom a spočinutie v dôvere, nádeji, láske, bezpečí a istote Božej Plnosti.  

Je nádherné, krásne a veľmi oslobodzujúce, keď toto človek pochopí a prestane sa vzpierať Tomu, 

kto je Jeho naplnením. Veď kvôli tomu sme boli stvorení, aby všetko v nás a celí my boli zbožštení 

v Bohu a tak sme boli naplno ľuďmi. Všetko nachádza v Bohu svoje naplnenie. A svoje naplnenie 

nachádza v Bohu úplne všetko. To je to tajomstvo. Neexistuje žiadna oblasť života, ktorá by mala 

byť nejako vyňatá z posvätna či nehodná Boha. A naopak, úplne všetko a každá oblasť nášho života 

je určená na to, aby bola posvätena a bola svätou a bola v Bohu. Aj o našom osobnom živote a našej 

osobnosti platí onen Boží zámer "zjednotiť v Kristovi ako v hlave všetko, čo je... " (Ef 1, 10).  

"A Boží pokoj, ktorý prevyšuje každú chápavosť, uchráni vaše srdcia a vaše mysle v Kristovi 

Ježišovi." (Flp 4, 7) 



Nahrádzanie, presmerovávanie 
Predstavte si, že sa na seba pozerajú Nebo a Peklo a prekrikujú sa ponad tú ohromnú priepasť, ktorá 

ich oddeľuje2.  

„Pekelníci“ hľadia na Nebo a hovoria si: „Čože? Žiadne hostiny, žiadne jedlo, nič? Žiadne pitie – 

víno, koňak, slivovica, ba ani len obyčajná kola? Žiaden sex? Žiaden luxus, žiadne tablety, mobily, 

prehrávače, HiFi, 4KTV, 5D, nič? Žiadne súťaže? Futbal? Hokej? Ani len šach? Žiadna kariéra? 

Žiadna nezávislosť jeden na druhom? To je des! To je strašné! Peklo teda nie je nič moc, to nie... 

čakali sme niečo lepšie... ale Nebo? No, chválabohu, že sme v Pekle a nie v tej strašlivej mŕtvej 

nude Neba!“3  

No a „Nebešťania“ hľadia na Peklo, zhrozene a zdesene nad jeho prázdnotou... a keď počujú 

pokrikovanie Pekelníkov, hľadia jeden na druhého a vravia si: „Čo? Hodovanie? Pitky? 

Kratochvíle? Súperenie? Majetok? Bohatstvo? Kto by už len po niečom takom túžil? Kto by už len 

po niečom takom vôbec mohol túžiť? Vari sa nájde na svete hlupák, ktorý by mohol hľadieť na 

Boha v Jeho nádhere, žiť Jeho nekonečne vzrušujúci Život, užívať si ho v prekypujúcej intenzite, – 

a on by sa nechal z tohto všetkého vyrušiť, vytrhnúť a odviesť kvôli niečomu takémuto???4 

A presne v tom tá „Priepasť“ medzi Nebom a Peklo spočíva: Obe strany urobili voľbu. Obe strany 

podľa tejto voľby stvárnili svoje životy. Peklo je teraz úplne cudzie a nepochopiteľné pre Nebo 

– a Nebo je zase úplne cudzie a nepochopiteľné pre Peklo. Nebešťania by radšej zomreli (ak by 

mohli), než by opustili kvôli Peklu Nebo. A Pekelníci by takisto radšej zomreli (keby mohli), než 

by opustili Peklo kvôli Nebu. Alea iacta est, kocky sú hodené... 

Vieme už aj niečo o ceste, ktorá k týmto stavom vedie: 

Hriech nahrádza Boha svetskými, časnými vecami, ktorými pláta prázdno, ktoré v nás bez Boha 

ostáva. A časom si na tie záplaty zvykneme tak, že už bez nich nevieme žiť, túžime po nich, sú v 

nás usadené, zabetónované – a Boh je definitívne vystrnadený von, pretože pre Neho (ako kedysi 

dávno na istom mieste) niet v nás a našom živote miesta. 

Viera (kresťanská) zase ide opačným smerom. Rozbíja tieto „betónové bloky“ závislostí kladivom 

Ducha a askézy, láme putá, ktoré nás k nim viažu, aj za cenu agónie, námahy a bolesti znova otvára 

diery a všetku tú prázdnotu v našom živote – aby umožnila Bohu vstúpiť a naplniť nás. A keď je 

dielo dokonané, putá zlomené, závislosti odstránené a náš život i my sami Bohom naplnení a 

preplnení – je dokonané. Sme spasení. 

 
2 „A okrem toho je medzi nami a vami veľká priepasť, takže nik - čo ako by chcel - nemôže prejsť odtiaľto k vám ani odtiaľ prekročiť k nám“ 

(Lk 16,26 SSV) 
3 porov.: „Lebo mnohí, o ktorých som vám často hovoril a teraz aj s plačom hovorím, žijú ako nepriatelia Kristovho kríža.  19 Ich koniec je 

záhuba, ich bohom je brucho a hanba je slávou tých, čo zmýšľajú pozemsky.“  (Flp 3,18-19 SSV) 
4 porov.: „Ale čo mi bolo ziskom, kvôli Kristovi pokladám za stratu.  8 A vôbec všetko pokladám za stratu pre vznešenosť poznania Krista 

Ježiša, môjho Pána. Preň som všetko stratil a pokladám za odpadky, aby som získal Krista“ (Flp 3,7-8 SSV) 



Takže, krátko a stručne: Hriech nahradil Boha svetom a splodil Peklo. Viera nahrádza svet 

Bohom a otvára tak cestu k Nebu. 

V oboch prípadoch sa jedná o proces nahrádzania. Nie proces potláčania niečoho. Je nezmyslom 

niečo potláčať. Ľudia, ktorí sa snažia potlačiť hriech, dosahujú len to, že po jeho potlačení v nás 

ostane prázdno. Nedokážeme žiť s prázdnom. Ak aj príroda sa nedesí vákua, my hej. A ak ho 

nenaplníme alternatívou – Bohom – tak nakoniec kapitulujeme, podľahneme,... a hriech sa vráti 

späť, s ešte väčšou silou, pretože my sme oslabení pádom a porážkou. Presne ako hovorí Ježiš: 

„Keď nečistý duch vyjde z človeka, blúdi po vyschnutých miestach a hľadá odpočinok, ale nenájde.  
44 Vtedy si povie: “Vrátim sa do svojho domu, odkiaľ som vyšiel.” Keď ta príde, nájde ho prázdny, 

vymetený a vyzdobený.  45 Tu odíde, vezme so sebou sedem iných duchov, horších, ako je sám, vojdú 

dnu a usídlia sa tam. A stav takého človeka je nakoniec horší, ako bol predtým“  (Mt 12,43-45 SSV). 

Toto veľmi dobre chápu aj ľudia tohto sveta. Preto ponúkajú návody, ktoré sú veľmi inšpiratívne aj 

pre nás, kresťanov. Len dobre počúvajte! 

Napríklad na stránke magazinzdravie.sk sa dočítate: „Jedným z krokov k úspechu je sexuálna 

transmutácia. Aj napriek tomu, že vyznie veľmi zložito, je veľmi jednoduchá. Spočíta v prepnutí 

mysle z myšlienok na telesné uspokojenie na myšlienky vyššieho charakteru. Využitie sily vôle na 

presmerovanie sexuálnej energie niekam inam než len do postele je  veľmi dôležité pre dosiahnutie 

úspechu.“ Má to logiku. Túžba zaplniť prázdnotu v nás tu je. Je ako rozbehnutý kamión. Je omnoho 

ľahšie pokrútiť volantom a presmerovať rútiaci sa kamión niekam inam, než ho s vynaložením 

ohromnej energie skúšať zastaviť. A okrem toho – my ho predsa potrebujeme v pohybe, že? 

Našim cieľom predsa nie je človek vyhasnutý, troska, handra, ktorej je všetko jedno, po ničom 

netúži, sedí ako kus dreva a necháva sa ľahostajne napospas osudu. Nakoniec, ani to možné nie je. 

Vďaka prázdnote v našom vnútri v nás vždy bude hlad, smäd po jej naplnení. V tomto sa podobáme 

kamiónu rútiacemu sa nie po rovinke, ale dole dobre strmým kopcom. Nemáme šancu ho zabrzdiť 

a ak sa o to pokúsime, iba nás zvalcuje. Kopec prázdnoty spôsobí, že sa kamión našej túžby vždy 

znova a znova rozbehne, bez ohľadu na snahu zastaviť ho. Môžeme ho nanajvýš presmerovať: aby 

jeho energia namiesto tohto smerovala k tamtomu. Tak to píše v jednej svojej knihe Napoleon Hill, 

keď vysvetľuje ľuďom dychtivým po bohatstve, aké je dôležité vedieť túto energiu valiaceho sa 

kamiónu nie zabrzdiť, ale presmerovať a využiť – zhodou okolností zase konkrétne o sexe: 

„Pohlavní žádost je nejmocnější lidskou touhou. … Je-li spoutána a odvedena jiným směrem, 

zachovává si tato motivační síla všechny své schopnosti vyvolat intenzívní obrazotvornost, odvahu 

atd., kterých lze použít jako mocných tvůrčích sil v literatuře, umění či v jakékoli jiné profesi či 

povolání, samozřejmě včetně akumulace bohatství.“ Platí to ale, prirodzene, nielen o sexe. 

Nakoniec, túžba po sexe je len jednou formou všeobecnej túžby po naplnení prázdnoty v nás. Preto 

môže Alexandre Havard, ktorý pre zmenu píše o líderstve, radiť už všeobecne: „Udržiavať vášne 

na uzde popieraním hmotnej skutočnosti nie je cesta. Čo sa namiesto toho vyžaduje, je podriadenie 

vášní rozumu prostredníctvom cnosti sebaovládania. Vášne sú prameňom, ktorý udržiava a oživuje 

ľudskú prirodzenosť. Ľudské cnosti predpokladajú vášne. …  Preto vášne nesmú byť potláčané, ale 

usmerňované, a tým podriadené mysli. Sebaovládanie sa tak stáva, slovami J. Piepera, „pevným 

brehom, ktorý usmerňuje tok, aby nenarážal na prekážky, a ktorý mu dodáva silu, spád a rýchlosť."“ 

Povedané polopaticky, je to umenie nasledovného: „Fúha, tak strašne by som si dal niečo sladké, 

že si naskutku idem zacvičiť... som tak nadržaný, že sa naskutku idem učiť biológiu... som tak 



napajedený, že si nafľaku idem poupratovať izbu...“ a pod. Kapišto? Energia zostáva, len cieľ sa 

vedome mení. Presne k tomuto umeniu nás pozýva aj Katechizmus svojim konštatovaním: „Čistota 

predpokladá naučiť sa sebaovládaniu, ktoré je výchovou k ľudskej slobode. Alternatíva je zrejmá: 

alebo človek ovláda svoje vášne a nadobudne pokoj, alebo sa nechá nimi zotročiť a stane sa 

nešťastným.“ (KKC 2339). 

Kresťan je potom len človekom, ktorý porozumel, že riešením mizérie nášho života nie je ani 

presmerovanie sexuálnej túžby na biznis a hromadenie bohatstva, ani presmerovanie maškrtnosti 

na tvrdú makačku v posilovni, ale celkové presmerovanie všetkej energie v našom živote smerom 

k jedinému cieľu, ktorý za to stojí a tým je Boh5. 

Takže v praxi robíme dve veci: 

NAHRÁDZAME svetské ciele v našom živote tým jediným cieľom, na ktorom záleží, a tým je 

Boh a život s Bohom, jednota s Bohom, naše zbožštenie sa v Bohu. Podobne ako v Raji bol Raj 

nástrojom lásky k Bohu a Prvý ľudia mali tak príležitosť svoju lásku k Bohu prejavovať 

zveľaďovaním a budovaním Raja na Božiu česť a slávu6... a súčasne vstupovali do jednoty s Bohom 

tým, že ako spolustvoritelia Stvoriteľa spoločne s Bohom pracovali na jedinom spoločnom diele a 

smerovali k spoločnému cieľu; aj my máme podobný „nástroj“ lásky. Je ním Božie Kráľovstvo, 

čiže Cirkev. Ona je milovanou Nevestou Baránkovou7, Manželkou Kristovou8. Za ňu dal svoj 

život9, aby si ju získal10 a jej v láske slúži. Áno, Boh sám v láske slúži svojej Neveste, Cirkvi. Ako 

inak by sme mohli milovať Boha a niečo Mu dať, než tým, že vykonáme niečo pre Jeho Nevestu, 

ktorá je tu, v tomto svete? A ako inak by sme sa chceli zladiť a zjednotiť s Bohom, než v Jeho láske 

k Neveste Cirkvi, v Jeho službe Cirkvi, až do krajnosti11, až na smrť12? 

A druhá vec: PRESMEROVÁVAME svoju žiadostivosť. My sa nesnažíme svoju žiadostivosť 

potlačiť. Ani vyhasiť. Veď dokonca aj túžba vyhasiť všetky túžby by zase bola iba túžbou... nedá 

sa z toho uniknúť.13 To ani možné nie je. My svoju žiadostivosť, svoj smäd, svoju túžbu iba 

 
5 „Veď čo osoží človekovi, keby aj celý svet získal, a seba samého by stratil alebo poškodil?!“ (Lk 9,25 SSV); „...A keď som pri tebe, nič 

pozemské ma neteší.  26 Hynie mi telo i srdce, no Boh je Boh môjho srdca a podiel večitý.  27 Hľa, ako hynú všetci, čo sa vzďaľujú od teba, 

zatracuješ všetkých, čo sú ti neverní.  28 Pre mňa je slasťou byť v Božej blízkosti a v Pánu Bohu svoju nádej mať a ohlasovať všetky jeho 

diela v bránach dcéry sionskej.“ (Ž 73,25-28 SSV) 
6 „I vzal Pán, Boh, človeka a umiestnil ho v raji Edenu, aby ho obrábal a strážil.“ (Gn 2,15 SSV) 
7 „Poď, ukážem ti nevestu, Baránkovu manželku!"  10 A v duchu ma preniesol na veľký a vysoký vrch a ukázal mi sväté mesto Jeruzalem, 

ako zostupuje z neba od Boha  11 ožiarené Božou slávou.“ (Zjv 21,9-11 SSV) 
8 „Preto muž zanechá otca i matku a pripúta sa k svojej manželke a budú dvaja v jednom tele.  32 Toto tajomstvo je veľké; ja hovorím o 

Kristovi a Cirkvi.“ (Ef 5,31-32 SSV)“ 
9 „Muži, milujte manželky, ako aj Kristus miluje Cirkev a seba samého vydal za ňu“ (Ef 5,25 SSV) 
10 „...aby ste pásli Božiu Cirkev, ktorú si získal vlastnou krvou“ (Sk 20,28 SSV) 
11 „Teraz sa radujem v utrpeniach pre vás a na vlastnom tele dopĺňam to, čo chýba Kristovmu utrpeniu pre jeho telo, ktorým je Cirkev. Ja 

som sa stal jej služobníkom podľa Božieho daru, ktorý som dostal pre vás, aby som naplnil Božie slovo.“ (Kol 1,24n SSV);  
12 „Svoj život si však veľmi necením, len aby som dokončil svoj beh a službu, ktorú som dostal od Pána Ježiša: svedčiť o evanjeliu Božej 

milosti“ (Sk 20,24 SSV) 
13 „Poté jsem se zeptal já jeho: „Co ti přinesla tvá samota a meditace? Buddha neučil nic o Bohu, k němuž se můžeme modlit. Ke komu se 

tedy modlíš?" Odpověděl: modlím se k Buddhovi, ale nedoufám, že bych modlitbou a životem v samotě něco získal. Právě naopak, usiluji 

se oprostit od veškerých myšlenek na zisk. Hledám niroánu, odstranění všech pocitů a veškerých tužeb -jak bolesti, tak pokoje. Dosud ovšem 

žiji v duchovní temnotě. Nevím, jaký bude konec, ale jsem si jist, že všeho,  

čeho se mi nyní nedostává, dosáhnu v jiném životě. Na to jsem mu řekl: Tvé touhy a pocity zajisté pocházejí od Boha, který tě stvořil. Jistě 

byly stvořeny proto, aby byly naplněny, nikoli rozdrceny. Zničení veškerých tužeb nevede k oproštění, ale jen k se-bevraždě. Což se naše 

touhy neoddělitelně neproplétají s pokračováním života? Dokonce i myšlenka na zničení touhy je marná. Touha zničit všechny touhy je 

sama o sobě také touhou. Jak můžeme nalézt uvolnění a pokoj tím, že jednu touhu nahradíme jinou? Pokoj zajisté nenalezneme tak, že 

odstraníme touhu, nýbrž tak, zeji naplníme a uspokojíme v Tom, který ji stvořil.“ (Sundar Singh) 



presmerovávame: aby všetka jej mocná energia nesmerovala proti Bohu14, ale smerom k Bohu15. 

Aby On bol jej cieľom16. Aby všetka jej energia sa naplno realizovala v službe Bohu a s Bohom, 

aby sa menila na lásku, opravdivú lásku k Bohu a k tomu, čím Boh je. Že je to sebecké? 

Samozrejme... Je už na Bohu, aby túto lásku v závere celého dobrodružstva očistil od tohto sebectva, 

pretože to už je nad naše sily. Ale kým k tomu príde, je táto žiadostivosť, smäd po Bohu, zásadnou 

silou nášho duchovného života17. Tá istá žiadostivosť, ktorá sa slepá, neovládaná a neusmernená 

stáva deštruktívnou silou hriechu, sa po ovládnutí a presmerovaní stáva silou čnosti18 a rastu k 

dokonalosti.  

Toto je teda návod. Boh nás stvoril a stvoril nás dobre a dobrých19. Nič v nás nie je zlé a nič 

preto nemusíme ničiť, či potláčať. Zlým sa to stáva len vtedy, ak to smeruje k nesprávnym 

cieľom20. Ale ak je cieľ dobrý – a ním je Boh – potom sa všetko zladí okolo tohto cieľa a naše ja, 

zladené ako struny na harfe, v sile túžby a žiadostivosti po Bohu vystrelí k netušeným výšinám 

dokonalosti, svätosti a opravdivého Života. Nato do nás Boh túto mocnú silu vložil. 

Veru nie bez tela 
Aby človek mohol naozaj celým bytím žiť s Bohom a prežívať kresťanstvo, ktoré je plné vášne a 

kde Boh je Ženíchom, musí najprv uveriť, že v Bohu vskutku nájde naplnenie všetkých svojich 

túžob a potrieb. V Bohu - nie cez Boha v zmysle, že Boh mi niečo daruje alebo sa o niečo postará, 

ale v Bohu samotnom. Tak, ako to povedala veľká Terézia, že solo Dio basta, Boh sám stačí. A 

naozaj všetkých, úplne všetkých.  

Potom je pripravený naozaj sa do Boha ponoriť. Je v nás schopnosť fantázie a predstavivosti. Tak, 

ako sa dokážeme napríklad modliť bezmyšlienkovito a len kdesi v pozadí recitovať slová, tak aj 

keď sa snažíme sústrediť sa, často to robíme nezaangažovane, v podstate si skôr seba v duchu 

predstavujeme, ako sa vrúcne a oddane modlíme - ale v skutočnosti to ešte nerobíme. Náš vzťah s 

Bohom začne byť skutočný vtedy, keď sa jeho súčasťou - áno, aj súčasťou modlitby a adorácie - 

stane aj naše telo, nielen myseľ. Keď začneme tieto "veci" skutočne konať, nielen si ich a ich 

konanie v mysli predstavovať - a to celým svojím ja, čiže mysľou a duchom, ktoré sú v tele, sídle 

nášho Ja. Tak, ako vraví Písmo: "Oslavujte teda Boha vo svojom tele" (1Kor 6, 20). A inde: 

 
14 „Hriech je ...  priestupok proti opravdivej láske k Bohu a k blížnemu, zapríčinený zvráteným lipnutím na určitých dobrách.“ (KKC 1849) 
15 porov.: „Ale pevný Boží základ stojí a má túto pečať: Pán pozná svojich a: Nech sa odvráti od neprávosti každý, kto vyznáva meno 

Pánovo“ (2 Tim 2,19 SSV) 
16 „Či teda jete, či pijete, či čokoľvek iné robíte, všetko robte na Božiu slávu“ (1 Kor 10,31 SSV) 
17 „V posledný, veľký deň sviatkov Ježiš vstal a zvolal: "Ak je niekto smädný a verí vo mňa, nech príde ku mne a nech pije.  38 Ako hovorí 

Písmo, z jeho vnútra potečú prúdy živej vody."  39 To povedal o Duchu, ktorého mali dostať tí, čo v neho uverili“ (Jn 7,37-39 SSV); „Kto je 

smädný, nech príde, a kto chce, nech si naberie zadarmo vody života“ (Zjv 22,17 SSV); „Usilujte sa o lásku, dychtite po duchovných 

daroch, zvlášť aby ste prorokovali“ (1 Kor 14,1 SSV) a pod. 
18 už spomenutý Alexandre Havard: „Ľudské cnosti predpokladajú vášne.“ 
19 „Prvý človek nielenže bol stvorený dobrý, ale bol aj ustanovený v priateľstve so svojím Stvoriteľom a v súlade so sebou samým a so 

stvorením, ktoré ho obklopuje. Tento stav prevýšila iba sláva nového stvorenia v Kristovi.“ (KKC 374) 
20 „Skutočnosť hriechu a najmä prvotného hriechu možno objasniť jedine vo svetle Božieho zjavenia. Bez poznania Boha, ktoré nám dáva 

Zjavenie, nemôžeme hriech jasne poznať a sme pokúšaní vysvetľovať ho len ako nedostatok rastu, ako psychickú slabosť, omyl, nevyhnutný 

následok neprimeraného spoločenského zriadenia atď. Iba keď poznáme Boží plán s človekom, môžeme pochopiť, že hriech je zneužitie 

slobody, ktorú Boh dáva stvoreným osobám, aby ho mohli milovať a aby sa mohli milovať aj navzájom.“ (KKC 387) 



"Milovať budeš Pána, svojho Boha, z celého svojho srdca, z celej svojej duše, zo všetkých svojich 

síl a z celej svojej mysle" (Lk 10, 27). Až keď takto sa upíname k Bohu všetkým, nielen mysľou, 

ale aj telom, keď po ňom túži naša duša ale aj naše telo, vtedy je to skutočné. Samo Písmo o tom 

svedčí:  

"Bože, ty si môj Boh, už od úsvitu sa viniem k tebe. Za tebou prahne moja duša, za tebou túži moje 

telo; ako vyschnutá, pustá zem bez vody." (Ž 63, 2) 

"Túži a zmiera moja duša po nádvoriach Pánových. Moje srdce i moje telo vznášajú sa k Bohu 

živému." (Ž 84, 3) 

Ak sa takto modlíme, už viac niet miesta pre iné. Modlitba sa stáva skutočnou, celistvou, prirodzene 

sústredenou. A rovnako to platí o všetkom, aj o samom živote. Sme bytosti hmotné a bez tela 

nemôže byť nič skutočné ani úplne. Vzťah s Bohom dvojnásobne! Len ak je súčasťou tohto vzťahu 

všetko, aj telo, môže byť tento vzťah plný vášne medzi Ženíchom a nevestou! To je to, čo hovorí aj 

Jakub: "Viera, ak nemá skutky, je sama v sebe mŕtva" (Jak 2, 17). Viera je vec mysle a srdca, skutky 

však patria telu. Bez tela nie sú skutky a bez skutkov sa viera mení z viery na názor, predstavu, 

fantáziu,... Je ako viera mŕtva. Všetko musí byť skutkom, všetko musí zahŕňať celého človeka, aj 

modlitba, aj adorácia, aj liturgia, všetko. Tak, ako to robí Pán v samej Eucharistii.  

Telo je aj kotvou reality. Myseľ dokáže blúdiť, ale telo nie. Kde je telo, tam je tu a teraz, tam je 

skutočnosť, tam sme. Tam je aj sám Pán. Preto Pavol píše: "Pevne dúfam, že ako vždy, tak aj teraz, 

bude oslávený Kristus v mojom tele" (Flp 1, 20). Naša viera, naše kresťanstvo, musia byť 

vskutku zemité. Nie gnosticky odmietať hmotu a hmotné telo a žiť všetko len "duchovne" v zmysle 

"nehmotne", len mysľou, ale zahrnúť aj samo telo, aby Bohu veril, po Bohu túžil, Boha chválil a 

Bohu slúžil celý človek, nielen jeho časť. Potom všetko, dokonca aj hlad pôstu, bolesť obety, sa 

stávajú súčasťou tohto vzťahu a menia sa na miesto jasu a radosti, ako zakúsil už Pavol, ktorý o tom 

píše, že "teraz sa radujem v utrpeniach pre vás a na vlastnom tele dopĺňam to, čo chýba Kristovmu 

utrpeniu pre jeho telo, ktorým je Cirkev" (Kol 1, 24). Áno, aj hlad dokážeme milovať, ak hladom 

milujeme a oslavujeme Ženícha!  

"Veď horlím za vás Božou horlivosťou. Zasnúbil som vás jednému mužovi, aby som vás odovzdal 

Kristovi ako čistú pannu." (2Kor 11, 2) 

Rovnakí, len úplne iní 
Ku kresťanstvu nepotrebujeme nič zvláštne. Jediná zvláštnosť je Eucharistia. A na tú nám stačí 

kúsok chleba a lok vína a jeden kňaz. Kniha Písma, ak by. A to je všetko.  

Inak nepotrebujeme nič. Žiadne mimoriadne miesta. Žiaden mimoriadny stav. Žiadne mimoriadne 

podmienky. Nič.  



To, čo nás odlišuje od zvyšku sveta a to, čo z nás kresťanov robí, sú zhruba tieto tri veci, aspoň tie 

tri ma napádajú ako kľúčové.  

Prvou je VIERA. Viera ako porozumenie svetu. Viera ako nová identita, ako nové vedomie samých 

seba, že sme totiž boli adoptovaní do Rodiny Boha a máme zaplatené emigrantské vízum do Neba 

a tam na nás čaká už nové občianstvo a nový domov. Odtiaľ potom to v praxi najdôležitejšie: jasné 

a samozrejmé vedomie toho, na čom záleží a na čom nie. Záleží na svätosti a na našej schopnosti 

nebeský žiť, "hovoriť nebeským jazykom", "dorozumieť sa" s Bohom, s anjelmi a svätými, inými 

slovami, schopnosť žiť a prežiť v Nebi. Všetko ostatné je nepodstatné, vedľajšie, nedôležité. 

"Aj my sme kedysi boli nerozumní a neposlušní. Blúdili sme, slúžili všelijakým žiadostiam a 

rozkošiam, žili sme v zlobe a závisti. Boli sme hodni opovrhnutia a vzájomne sme sa nenávideli." 

(Tít 3, 3) 

"Dávajte si teda veľký pozor, ako máte žiť: nie ako nemúdri, ale ako múdri. … Preto nebuďte 

nerozumní, ale pochopte, čo je Pánova vôľa." (Ef 5, 15.17) 

Druhou je NÁDEJ. Nádej, že, áno, môžeme to, dokážeme to, dá sa to. Naozaj aj mňa sa to týka, aj 

ja môžem. Odtiaľ potom rozhodnutie, obrátenie. Výsledkom je, že celkom vážne sa vydávam na 

cestu do Neba. Úplne samozrejme, tak, ako keby som sa vydával napríklad emigrovať do Ameriky. 

Aj tu sa to rovnako týka úplne všetkého, od života a kariéry až po majetok a peniaze či priateľov. 

Čo prekáža či sa ukazuje byť pre môj budúci život zbytočne, toho sa zbavujem. A naopak, 

sústreďujem zdroje na to, aby som "nakúpil" to, čo budem potrebovať v novej vlasti, kam sa 

sťahujem.  

"Radím ti: odo mňa si kúp zlato vyskúšané ohňom, aby si zbohatol, a biele rúcho, aby si sa zaodel 

a aby nebolo vidieť hanbu tvojej nahoty, i masť, ktorou si potrieš oči, aby si videl." (Zjv 3, 18) 

"Nebeské kráľovstvo sa podobá pokladu ukrytému v poli. Keď ho človek nájde, skryje ho a od 

radosti z neho ide, predá všetko, čo má, a pole kúpi. Nebeské kráľovstvo sa podobá aj kupcovi, ktorý 

hľadá vzácne perly. Keď nájde veľmi cennú perlu, ide, predá všetko, čo má, a kúpi ju." (Mt 13, 44-

46) 

"Nezhromažďujte si poklady na zemi, kde ich moľ a hrdza ničia a kde sa zlodeji dobýjajú a kradnú. 

V nebi si zhromažďujte poklady; tam ich neničí ani moľ, ani hrdza a tam sa zlodeji nedobýjajú a 

nekradnú." (Mt 6, 19-20) 

Tretia je LÁSKA. To, čo robím, robím preto, že to tak chcem. Páči sa mi to. Volím si to, lebo to 

milujem. Je to moja túžba, pasia, sen, ambícia: stať sa bohom v Bohu, môcť žiť v Nebi, žiť anjelsky, 

raz a navždy preč z tohto mizerného smutného a nudného sveta. Tak ako iní sú vášniví rybári či 

zberatelia, ja som vášnivý kresťan, mojou vášňou je svätosť, mojou vášňou je žiť na Boží spôsob, 

plný Ducha Svätého, ktorý má napĺňa a ktorý je prvotinou tohto môjho nového života, Učiteľ, 

Sprievodca, Utešiteľ, Priateľ, Spoločník, Pomocník pri mojom sťahovaní sa do Neba, ktorý mi 

z Neba prišiel naproti, aby bol so mnou a odviedol ma, pomohol mi domov.  



"Preto sa radujete, hoci sa teraz, ak treba, trochu aj rmútite pre rozličné skúšky, aby vám vaša 

vyskúšaná viera, omnoho vzácnejšia ako pominuteľné zlato, ktoré sa tiež skúša ohňom, bola na 

chválu, slávu a česť vtedy, keď sa zjaví Ježiš Kristus. Vy ho milujete, hoci ste ho nevideli. Ani teraz 

ho nevidíte, ale veríte a jasáte nevýslovnou radosťou, plnou slávy, že dosahujete cieľ svojej viery —

 spásu duší." (1Pt 1, 6-9) 

Výsledkom je CIRKEV, kde sa úplne samozrejme zhromažďujeme. Ako karavána. Cirkev je 

karavána smerujúca do Neba. Karavána vysťahovalcov ako sme my. Nachádzame tam priateľov, 

ľudí, ktorí myslia ako my. Sú na rovnakej ceste ako my. Majú ten istý cieľ. Učia sa rovnaké veci. 

Máme s nimi spoločného Učiteľa, Ducha Svätého. Máme aj spoločného Otca a spoločnú Vlasť a 

Rodinu, ktorá nás čaká. Sme vlastne bratia a súrodenci, aj keď sme sa dovtedy nikdy nevideli ani 

nestretli. Mame spoločného Brata Ježiša Krista. On je naším Vodcom, Vodcom karavány Cirkvi. 

Po ceste nás chráni a hlavne, živí Chlebom Eucharistie, napája Vínom Eucharistie. Pokrmom, bez 

ktorého by sme len ťažko vošli, len ťažko túto cestu zvládli. Ale s ním? Malina...  

"Kto je moje telo a pije moju krv, má večný život a ja ho vzkriesim v posledný deň. Lebo moje telo 

je pravý pokrm a moja krv je pravý nápoj. Kto je moje telo a pije moju krv, ostáva vo mne a ja v 

ňom." (Jn 6, 54-56) 

No a to je všetko.  

Kňaz a Eucharistia. Jediné dve mimoriadne veci. Inak nič. Nič zvláštne nepotrebujeme. Naša cesta 

sa neodohráva v priestore. Neputujeme z nejakého jedného miesta na zemi na iné. Putujeme zo stavu 

starého pozemského života a človeka do stavu nového nebeského života a človeka. Je úplne jedno, 

kde z pohľadu sveta sme. Čím z pohľadu sveta sme. Každá krajina, každý stav, každá situácia je 

rovnako dobrá ako hociktorá iná. Dokonca ani prenasledovanie či väzenie nie je na prekážku. 

Zdravie ani choroba. Majetok ani chudoba. Všetko je úplne jedno, všetko je rovnako dobré. Nič nie 

je ani lepšie, ani horšie.  

"Nech každý zostane v tom stave, v ktorom bol povolaný. Bol si povolaný ako otrok? Nerob si z toho 

starosti. Ale ak by si sa aj mohol stať slobodným, radšej to využi. Lebo kto je povolaný v Pánovi 

ako otrok, je Pánov oslobodenec. Podobne kto je povolaný ako slobodný, je Kristov služobník. 

Draho ste boli kúpení. Nestaňte sa otrokmi ľudí! Bratia, nech každý zostane pred Bohom v tom, v 

čom bol povolaný. ... Myslím teda, že je to dobré — pre terajšie ťažkosti — , že je dobre, keď človek 

ostane tak, ako je. Si viazaný k žene? Nevyhľadávaj rozluku. Si bez ženy? Nehľadaj si ženu. … A 

tak, bratia, hovorím, čas je krátky, aby napokon aj tí, čo majú ženy, boli, akoby ich nemali; tí, čo 

plačú, akoby neplakali; tí, čo sa radujú, akoby sa neradovali; tí, čo kupujú, akoby nič nevlastnili; a 

tí, čo užívajú tento svet, akoby ho neužívali, lebo tvárnosť tohoto sveta sa pomíňa." (1Kor 7, 20-

24.26-27.29-31) 

Nič vonkajšie nepotrebujeme meniť. Ani bydlisko, ani zamestnanie. Nič. Len tam, kde sme, žiť 

podľa poznania, ktoré máme. Žiť rozhodnutie, ktoré máme. Pracovať na tom, čo sme si zvolili a čo 

milujeme, na Nebeskom živote. Tak podobne, ako amatérsky športovec, ktorý tiež býva tam, kde vy, 

chodí do tej istej roboty ako vy, ale sleduje úplne iné ciele, má iné hodnoty, usiluje o iné a trávi 

voľný čas inak i svoje peniaze investuje inam ako vy a ma aj iný okruh priateľov ako vy, športovcov 



ako je on. Ale ani on nežije na nejakom mimoriadnom mieste ani nepotrebuje nejaké mimoriadne 

podmienky, leda ak nejaký štadión či športovisko, kam chodí trénovať. Je ako vy, len úplne iný... 

       

Rovnako sme Božími športovcami my.  

"Neviete, že tí, čo bežia na štadióne, bežia síce všetci, ale iba jeden dosiahne víťaznú cenu? Bežte 

tak, aby ste sa jej zmocnili. A každý, kto závodí, zdržuje sa všetkého; oni preto, aby dosiahli 

porušiteľný veniec, my však neporušiteľný." (1Kor 9, 24-25) 

Žijeme tam, kde všetci ostatní ľudia, chodíme do rovnakého zamestnania, platíme rovnaké dane, 

nakupujeme v rovnakých obchodoch, sme ako oni - len úplne iní. Máme iný cieľ, iné hodnoty a ich 

rebríček, trénujeme pre iné veci ako oni, do iného investujeme svoj čas aj svoje peniaze ako oni. 

Máme iný okruh priateľov ako oni – farnosť, Cirkev. A zvyčajne máme aj svoje športovisko, kostol, 

miesto vyučovania, ale hlavne sviatostí, obzvlášť Eucharistie. Ale, tak ako športovec by sa v núdzi 

(futbalista menej, ale taký bežec alebo triatlét hej) zaobišiel aj bez štadióna, aj nám by v núdzi stačil 

kňaz, chlieb a víno a kus miesta hoci aj na čistinke kdesi za mestom či v obývačke doma.  

Toto je kresťanstvo. Nič mimoriadne a pritom úplne mimoriadné. Úplne vo svete a pritom úplne 

mimo sveta. Podobné životu všetkých ostatných ľudí a súčasne úplne nepodobné. Ale táto odlišnosť 

nespočíva v žiadnych vonkajších "náboženských", rituálnych odlišnostiach, v jedle či obliekaní sa 

či v čomkoľvek podobnom. 

"Nech vás teda nik nesúdi pre pokrm ani pre nápoj, ani pre sviatok, novomesiac alebo soboty, lebo 

ony sú len tieňom budúcich vecí, no skutočnosť je Kristus. … Ak ste s Kristom odumreli živlom 

sveta, prečo sa, akoby ste ešte žili vo svete, podriaďujete nariadeniam: "Nechytaj, ani neokús, ani 

sa nedotýkaj!"? … Vyzerá to ako múdrosť v predstieranej nábožnosti, poníženosti a prísnosti voči 

telu; ale nie je to nič čestné, iba na ukájanie tela." (Kol 2, 16-17.20-21.23) 

Táto odlišnosť spočíva v tom, že sme synovia a dcéry Boha uprostred ľudí. Nesmrteľní uprostred 

smrteľníkov. Cudzinci na odchode uprostred usadlíkov. Dedičia Kráľovstva uprostred 

bezdomovcov tohto sveta. Navonok akoby rovnakí, ale vo vnútri, v skutočnosti, úplne iní. Tak, ako 

pred nami Ježiš.  

"On im povedal: "Vy ste zdola, ja som zhora. Vy ste z tohto sveta, ja nie som z tohto sveta."" (Jn 8, 

23) 

"Boh ... poslal svojho Syna v tele podobnom hriešnemu." (Rim 8, 3) 

Toto znamená, byť kresťanom. 

„Kresťania sa nelíšia od ostatných ľudí ani krajom, ani rečou, ani spôsobom života. Lebo neobývajú 

vlastné mestá, nepoužívajú nijakú osobitú reč, ani nežijú nejakým nápadným životom. Obývajú aj 

grécke, aj barbarské mestá, podľa toho, ako komu určil osud. V obliekaní a strave, ako aj v 

ostatných oblastiach života sa držia domorodých obyčají, no ukazujú obdivuhodný, ba podľa 

všeobecnej mienky až neuveriteľný životný postoj. Bývajú vo svojej vlasti, ale ako cudzinci. Všetko 



majú s ostatnými spoločné ako občania, a všetko znášajú ako prišelci. Každá cudzia krajina je ich 

vlasťou, a každá vlasť cudzinou. Ženia sa ako ostatní a plodia deti, ale nemluvňatá neodhadzujú. 

Stôl majú spoločný, ale lôžko nie. Sú v tele, ale nežijú podľa tela. Bývajú na zemi, ale svoj domov 

majú v nebi. Vydané zákony poslúchajú, a svojím životom prevyšujú zákony. Všetkých majú radi, a 

všetci ich prenasledujú. Nadávajú im, a oni žehnajú. Urážajú ich, a požívajú úctu. Hoci robia dobro, 

trestajú ich ako zločincov. Keď sú trestaní, radujú sa, akoby ožívali. Jedným slovom: Čím je duša v 

tele, tým sú kresťania vo svete. Duša je rozptýlená po všetkých údoch tela, kresťania po mestách 

sveta. Duša býva v tele, ale nie je z tela; aj kresťania bývajú vo svete, ale nie sú zo sveta. Neviditeľná 

duša je uzavretá vo viditeľnom tele; aj kresťanov vidieť vo svete, ale ich nábožnosť je neviditeľná. 

Telo nenávidí dušu a bojuje proti nej, hoci mu ona nekrivdí tým, že mu bráni oddávať sa pôžitkom; 

aj svet nenávidí kresťanov, hoci mu nerobia krivdu, len preto, že sa stavajú proti rozkošiam. Duša 

miluje telo, hoci ju ono i jeho údy nenávidia; aj kresťania milujú tých, čo ich nenávidia. Duša je 

uzavretá v tele, ale ona udržiava telo; aj kresťanov drží svet ako vo väzení, no oni udržujú svet. 

Nesmrteľná duša prebýva v smrteľnom stánku; aj kresťania putujú uprostred porušiteľných vecí, 

ale očakávajú nebeskú neporušiteľnosť. Duša sa krotením v jedle a pití stáva lepšou; aj kresťania 

vystavení mukám deň čo deň vzrastajú počtom. Boh ich postavil na také význačné miesto, ktoré 

nesmú opustiť.“ (List Diognétovi, 2. storočie, krátené) 

Nie späť k Zákonu 
Sme telo a duša. Vnútro navonok vyjadrujeme. A vonkajšom je zrkadlom vnútra.  

Zákon vnútro nemal. Iba vonkajšok. Ale keď prišiel Kristus, krstom v nás znovuzrodil z vody a 

Ducha vnútorného človeka.  

"Preto neochabujeme; a hoci náš vonkajší človek chradne, náš vnútorný sa zo dňa na deň 

obnovuje." (2Kor 4, 16) 

Aj ako ľudia vyjadrujeme lásku a spoločenstvo gestami a rituálmi navonok. Mládenec vyjadrí lásku 

svojmu dievčaťu kvetmi. Manžel manželke bozkom. Rodina spoločným obedom a oslavami. Ale môže 

sa stať, že sa tieto gestá a symboly vyprázdnia. Muž dá žene kvety, lebo sa to patrí, nie preto, že ju 

miluje. Manžel večer formálne pobozká manželku, lebo si tak zvykli, hoci láska už vyhasla. A rodina 

okolo nedeľného stola už len zje svoje jedlo, deti sa bavia s mobilmi a muž si v tablete číta modernú 

obdobu novín... Čo potom?  

Aj v Cirkvi môžeme upadnúť do toho istého. Láska vyhasne. Vnútorný človek znovu odumiera. A 

Kristus sa ocitá pred dverami, ktoré sa Mu zatvorili, možno dokonca ani nikdy neotvorili...  

"Mám však proti tebe to, že si zanechal svoju prvotnú lásku. Preto si spomeň, odkiaľ si padol, rob 

pokánie a konaj ako prv. Ak nie, prídem na teba a pohnem tvoj svietnik z jeho miesta —  ak nebudeš 

robiť pokánie." (Zjv 2, 4-5) 



Pokánie, to je návrat k onej prvotnej láske. Lebo napríklad omša, to je obrad, rituál, slávenie 

svadobnej Hostiny, na ktorej Ženích Kristus hostí svoju Nevestu svojim vlastným Telom a vlastnou 

Krvou a spieva jej svoje vlastné slová a napĺňa ju svojou vlastnou múdrosťou i svojim vlastným 

životom. Vonkajšie gestá a slová vyjadrujú vnútro, Kristus cez ne hovorí k vnútornému človeku v 

nás a my, ako nevesta, nimi vyjadrujeme lásku k Ženíchovi a slávime jednotu života s Ním.  

Ale ak Nevesta - to jest my ako jej údy - stratí svoju lásku, či potom neostane samotný obrad omše 

prázdny a mŕtvy? Veď láska je jeho dušou, vášnivá láska Ženícha a Nevesty je jeho hlavným 

chodom, obeta lásky, pokrm lásky, slovo lásky, jednota lásky spoločenstva navzájom s Kristom a v 

Kristovi! Ak sa vytratí láska, čo ostane? Nič. Môžeme "chodiť na omšu" aj celý život a stále nám 

bude pripadať rovnako prázdna, mŕtva, formálna... A pre nás aj bude, pretože my sami sme mŕtvi.  

A takto to platí o všetkom. Farnosť, je to skutočná rodina Boha, alebo len akási skôr administratívna 

ustanovizeň na dedine či v meste? Modlitba, je to rande a zamilované šeptanie dvoch zamilovaných, 

alebo len formalita ktorú si odbavíme, lebo sa to má, možno dokonca len tak úchytkom v autobuse 

cestou do roboty? Piatkový pôst, je to naozaj deň hlbokej obnovy lásky nevesty k Ženíchovi, plné 

bolesti nad Krvou vyliatou len kvôli nám, alebo len formálne nejdenie mäsa (a miesto neho koláče)? 

"Nerozumní Galaťania, kto vám počaril? Veď vám bol pred očami zobrazený Ježiš Kristus 

ukrižovaný! … Takí ste hlúpi?! Začali ste Duchom a teraz končíte telom?" (Gal 3, 1.3) 

Dá sa skutočne upadnúť späť, na úroveň Zákona. Ale keď sa tak stane, znamená to odpadnutie od 

Života, od Krista. V strede už nie je osoba, iba pravidlá, príkazy, zachovávanie. Náboženstvo, ktoré 

malo byť znakom života a nástrojom spoločenstva S Bohom, bez lásky a bez Boha však aj samo 

zomrelo. Stalo sa znamením, ale už nie života a svätého spoločenstva, ale našej vlastnej smrti a 

vlastného odsúdenia. Kristus zbožšťuje človeka v sebe samom. Ale Zákon? Ako by mohlo nejaké 

pravidlo napísané v knihe, nejaký prázdny vonkajší obrad, pohyby rúk a zvuky hlasu alebo dokonca 

zachovanie príkazov, ako sú „nezabiješ, nezasmilníš“,… samo osebe urobiť z človeka boha?  

"Ale teraz, keď ste poznali Boha, alebo skôr, keď Boh pozná vás, ako to, že sa znova vraciate k 

slabým a úbohým živlom a chcete im zasa slúžiť ako predtým?! … Vy, čo chcete byť ospravedlnení 

zo zákona, odtrhli ste sa od Krista, vypadli ste z milosti." (Gal 4, 9; 5, 4) 

"Lebo ak dobrovoľne hrešíme po prijatí poznania pravdy, potom už niet obety za hriechy, ale iba 

hrozné očakávanie súdu a žiara ohňa, ktorý strávi protivníkov. Ak niekto poruší Mojžišov zákon, 

zomrie bez milosrdenstva na základe dvoch alebo troch svedkov; uvážte, o čo hroznejší trest si 

zaslúži ten, kto šliape po Božom Synovi, znevažuje krv zmluvy, v ktorej bol posvätený, a tupí Ducha 

milosti?" (Hebr 10, 26-29) 

Ak vnútro nie je vyjadrené navonok, nie je to skutočné. Preto Písmo píše:  

"Ak svojimi ústami vyznávaš: "Ježiš je Pán!" a vo svojom srdci uveríš, že Boh ho vzkriesil z mŕtvych, 

budeš spasený. Lebo srdcom veríme na spravodlivosť a ústami vyznávame na spásu." (Rim 10, 9-

10) 



Preto liturgia, preto aj vonkajšia modlitba, preto púte, preto kostoly a obrazy a sochy, preto stretká 

a spoločenstvá a všetko ostatné, čo v Cirkvi jestvuje, pretože aj takto a tým všetkým vyjadrujeme 

navonok to, čo je, čo žijeme, čím sme vnútri. Sme duša aj telo. Ak telo nie je súčasťou nášho 

kresťanstva, potom je naše kresťanstvo rovnako neskutočné, ako keď je jeho súčasťou iba telo, ale 

bez lásky a bez duše!  

Nikdy sa preto nesmie stať, že by vnútro v nás zomrelo a z tohto všetkého by sa stala len vonkajšia 

škrupina, prázdna mŕtva.  

"Beda vám, zákonníci a farizeji, pokrytci, lebo sa podobáte obieleným hrobom, ktoré zvonka 

vyzerajú pekne, ale vnútri sú plné mŕtvolných kostí a všelijakej nečistoty! Tak sa aj vy navonok zdáte 

ľuďom spravodliví, no vnútri ste plní pokrytectva a neprávosti." (Mt 23, 27-28) 

Mnohými je dokonca táto škrupina už dávno zahodená, práve pre svoju prázdnotu. Títo ľudia 

opustili liturgiu, opustili spoločenstvo, opustili Cirkev, lebo si mysleli, že je to prázdne. V 

skutočnosti prázdni a mŕtvi boli oni, pre svoju neveru...  

"Ak ste teda s Kristom vstali z mŕtvych, hľadajte, čo je hore, kde Kristus sedí po pravici Boha! 

Myslite na to, čo je hore, nie na to, čo je na zemi! Veď ste zomreli a váš život je s Kristom ukrytý v 

Bohu. A keď sa zjaví Kristus, váš život, vtedy sa aj vy zjavíte s ním v sláve." (Kol 3, 1-4) 

Disciplina arcani 
Raná Cirkev ctila disciplinu arcani.  

Boli veci, o ktorých hovorila otvorene, o Kristovi, o kríži, o spáse...  

Ale o tom najhlbšom a najvzácnejšom, o sviatostiach a obzvlášť o Eucharistii, hovorila len tým, 

ktorí už uverili v Krista. Ba aj tí sa o tajomstve krstu, birmovania a Eucharistie dozvedali až v noc, 

keď boli pokrstení. V tú noc prvý raz videli a slávili svätú omšu a prvý raz počuli o týchto 

tajomstvách, do ktorých potom boli po štyridsať nasledovných dní uvádzaní v mystagógii.  

Nepotrebovali o tom počuť skôr? Nie. Veď sviatosti nie sú naše diela. Je to Božie konanie, 

Boží prameň večného Božieho Života. Človek, ktorý si robí vodičský preukaz, nepotrebuje vidieť 

auto, ktoré potom dostane ako dar. Podobne aj katechumeni, učili sa veriť v Krista a žiť podľa 

Krista a s Kristom v Jeho Tele, Cirkvi. A keď boli pripravení, bola im odhalená Božia cesta, výťah 

do Neba a prameň Božieho Života, aby z neho, už pripravení, pili a nechali sa ním do Neba unášať.  

Ale bol tu ešte ďalší dôvod. Sviatosti, to je niečo nesmierne hlboké a intímne. Znova ich prirovnám 

k manželskému lôžku v manželstve. Žiadni príčetní ľudia nebudú tento nanajvýš intímny a hlboký 

okamih svojho darovania sa v manželskej láske robiť verejne, kdesi na ulici a ešte to rozmazávať s 

kritickými divákmi ako nejaké divadlo. A ak hej, potom to už nie je manželský akt dvoch darujúcich 

sa sŕdc, ale porno...  



Podobne sviatosti. Sú príliš krásne, príliš hlboké, príliš sväté, príliš intímne, príliš draho Kristom 

zaplatené na to, aby sa z nich robila duchovná pornografia, aby sa prepierali v hrubých a 

necitlivých diskusiách s ľuďmi, ktorí ich nikdy nezažili, ktorí nimi opovrhujú, smejú sa z nich vo 

svojej nevedomosti a rúhajú sa Božej láske a Božiemu Daru vo svojej hrubosti.  

Ak k tomuto dôjde, nie sú na vine oni, ale my. Veď už Pán nás varoval:  

"Nedávajte, čo je sväté, psom a nehádžte svoje perly pred svine, aby ich nohami nepošliapali, 

neobrátili sa proti vám a neroztrhali vás." (Mt 7, 6) 

Cirkev od samého počiatku vzťahovala tieto slová hlavne na Eucharistiu, pretože ona je, bola a 

navždy bude to najhlbšie, najvzácnejšie, najsvätejšie, najdrahšie, čo nám Boh vo svojej láske 

daroval.  

"Nech však nikto neje ani nepije z vašej Eucharistie, iba tí, čo boli pokrstení v mene Pánovom. Preto 

aj Pán povedal: "Nedávajte svätú vec psom!"" (Didaché 9,5 – 52. po Kr.) 

Je to vskutku manželské lôžko Ženícha pre svoju Nevestu, Cirkev. Je to Dar, ku ktorému smieme 

pristupovať s bázňou a srdcom chvejúcim sa úžasom a láskou, aby sme v ňom zakúsili výšku i hĺbku 

Ženícha a bezodnú spaľujúcu vášnivú Lásku Jeho Srdca. Nie, aby sme tento Dar vláčili blatom po 

trhoviskách...  

Sú veci, o ktorých sa nediskutuje, nie verejne, nie s ľuďmi, ktorí ešte neuverili a neotvorili svoje 

srdcia Kristovi a ktorým sú Božie veci na smiech a na rúhanie... Sú veci, ktoré sa slovami nakoniec 

ani vyjadriť nijako nedajú. Veci, ktoré sa dajú iba s bázňou a chvením zažiť v extáze vytrženia, keď 

je srdce na ne ako tak pripravené - veď či môžeme byť kedy na zemi na niečo tak obrovské 

pripravení dostatočne?  

"Medzi dokonalými hovoríme aj múdrosť — no nie múdrosť tohoto veku ani múdrosť kniežat tohoto 

veku, ktoré spejú k záhube, ale hovoríme tajomnú Božiu múdrosť, ktorá bola skrytá a ktorú Boh 

pred vekmi určil nám na slávu." (1Kor 2, 6-7) 

Sú teda veci, o ktorých mlčať nemôžeme: o Kristovi, o Jeho kríži, o dare vykúpenia a spásy, o našej 

skúsenosti života s Kristom. Tieto ohlasujeme a musíme ohlasovať vždy, všade, každému, verejne 

a otvorene.  

Sú veci, ktoré vyučujeme tých, ktorí v Krista už uverili: Evanjelium, Cirkev, cesta spasenia sa v 

Kristovi prostredníctvom Jeho Tela, Cirkvi.  

A nakoniec sú veci, ku ktorým môžu byť ľudia už len privedení, keď už sú veriaci a obrátení a keď 

už pripravili svoje srdcia, aby na vlastnej koži zakúsili, aby sa dotkli, aby tak porozumeli a 

pochopili, čo slová nikdy nevyjadria: sviatosti. Omša. Eucharistia. Aby v nich našli ten Život, to 

Nebo, o ktorých doteraz počúvali a učili sa o nich. Bez pýchy a namyslenosti bezbožných, zato v 

pokore, bázni, láske a úžase učeníkov... vedomí svojej nehodnosti a plní, prekypujúci láskou a 

vďačnosťou voči Bohu, ktorý sa dáva nám, hriešnym a ničotným ľuďom, v láske celý, tak úplne, 

tak bezvýhradne, tak nevýslovne.  



A ak to robíme inak, je naša vína, ak sa ľudia rúhajú svätým veciam. Oni to robia vo svojej 

nevedomosti, my však máme poznanie aj skúsenosť. A varovanie od Pána: nedávajte sväté psom...  

Pane, zmiluj sa nad nami!  


